
REFERAT 

Møde i Ældrerådet 
Dato: Onsdag den 30. september 2020 kl. 10.00-15.00 
Sted: Københavns Rådhus, Hovedkassen, stueetagen.  

Dagsorden: 
1. Godkendelse af dagsorden
2. Godkendelse af referat af møde i Ældrerådet den 26. august 2020
3. Referat af Forretningsudvalgets Teams møde den 16. september 2020
4. Budgetaftale vedrørende Budget 2021
5. Forberedelse af Ældrerådets møde med det stående politiske Teknik- og Miljøudvalg den 5. 

oktober 2020
6. Forberedelse af fællesmøde med Sundheds- og Omsorgsudvalget den 29. oktober 2020
7. Evaluering af Ældrerådets temadrøftelser
8. Udsættelse af 3-bymødet den 8. oktober 2020
9. Status vedrørende Ældrerådets indstilling om ændring af Københavns Ældreråds vedtægt
10. Orientering om møde den 3. september 2020 i valgbestyrelsen vedrørende ældrerådsvalget
11. FN’s Internationale Ældredag den 1. oktober 2020
12. Orientering fra Danske Ældreråds bestyrelse
13. Orientering fra sekretariatet
14. Eventuelt
15. Oplæg v/centerchef Clea Hinrichsen, Sundheds- og Omsorgsforvaltningen, om tilsynskoncept

m.v. samt borger-/pårørenderåd i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen (kl. 13.30-14.30)
16. Briefing om Covid-19 situationen v/direktør Jakob Krogh (kl. 14.40-15.00)

Ældrerådets medlemmer:  
Kirsten Nissen (formand), Lene Pearlman (næstformand), Anders Lund, Anne Marie Bossen 
Aarøe, Arne Bjørn Nielsen, Arvin Storgaard, Benna Lis Jacobsen, Birthe Mørck, Bjarne Mortensen, 
Eleonora Lewandowski, Hanne Simonsen, Henrik Høgh, Jette Ruth Nielsen, Joan Jensen, Knud 
Johnsen (orlov), Lisbeth Elinor Lundbye, Lise Helweg, Merete Raaschou, Mona Sillemann (orlov), 
Peder Blom, Pia Weise Pedersen, Steen R. Jeppson og Torben Morten Lund. 

Afbud fra Arvin Storgaard og Bjarne Mortensen. 

1. Godkendelse af dagsorden

Ældrerådet godkendte dagsordenen, idet briefing v/direktør Jakob Krogh blev rykket frem til kl. 
13.05. 

2. Godkendelse af referat af møde i Ældrerådet den 26. august 2020
v/Kirsten Nissen (beslutningspunkt)

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet godkender referat af møde i Ældrerådet den 26. august 2020.
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BAGGRUND 
Ældrerådet har den 28. august 2020 fået tilsendt referat af møde den 26. august 2020. 

BILAG 
• Referat af møde i Ældrerådet den 26. august 2020.

BESLUTNING 
Ældrerådet godkendte referatet. 

3. Referat af Forretningsudvalgets Teams møde den 16. september 2020 
v/Kirsten Nissen (orienteringspunkt)

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet tager referat af Forretningsudvalgets Teams møde den 16. september 2020 til 
efterretning.

BAGGRUND 
Forretningsudvalgets referater fremsendes til medlemmerne af Ældrerådet forud for hvert 
ældrerådsmøde. Formålet med dette punkt på dagsordenen er at give medlemmer mulighed for 
at fremføre eventuelle kommentarer til beslutninger, som er truffet af Forretningsudvalget.  

BILAG 
• Referat af Forretningsudvalgets Teams møde den 16. september 2020.

BESLUTNING 
Ældrerådet tog referatet til efterretning. 

4. Budgetaftale vedrørende Budget 2021
v/Kirsten Nissen (drøftelses- og 
beslutningspunkt)
INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet drøfter resultaterne i budgetaftalen i lyset af rådets egne budgetønsker.

BAGGRUND 
Et flertal af partierne på Rådhuset indgik den 2. september 2020 aftale om budgettet i København 
for 2021 med overskriften ”Investering i velfærd og fremtidens grønne by”, jf. sekretariatets mail af 
2. september 2020 til Ældrerådet. Borgerrepræsentationen vedtager formelt Budget 21 på møde 
den 1. oktober 2020.

Forretningsudvalget indstiller, at Ældrerådet drøfter budgetaftalen for 2021, og at dette særligt 
sker i lyset af de budgetønsker, som Ældrerådet selv har tilkendegivet i høringen til 
Økonomiforvaltningen den 26. august 2020.  
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Nedenfor følger et sammendrag af budgetaftalens dele vedrørende ældreområdet: 

SU10 Flere hænder og mere kvalitet i ældreplejen 
Aftalens parter er enige om at styrke omsorgen og øge fagligheden med henblik på at forebygge 
mistrivsel blandt plejehjemsbeboere på de københavnske plejehjem. 
Der afsættes: 
- 2,3 mio. kr. i 2021 og 2,1 mio. kr. årligt på service i 2022-2024 til at etablering og drift 
af demensfagligt rejsehold.
- 3,0 mio. kr. årligt på service i 2021-2024 til faste teams og øget tryghed på plejehjem.

SU27 Finansiering af urealiserbar effektivisering på madområdet 
Parterne er enige om at dække den urealiserbare effektivisering ’Madservice med udbringning – 
ændring af leveringshyppighed og til kold mad’ for herved at undgå at nedsætte 
madserviceniveauet i København.
Der afsættes:
- 4,6 mio. kr. årligt på service i 2021-2024 til finansiering af effektivisering.

SU35/SO57 Tilbagerulning af effektivisering ’Ophør af praktisk støtte – mini blok’ 
Parterne er enige om at tilbagerulle ophøret af den praktiske støtte til borgere visiteret til 
’Praktisk støtte – miniblok’ med henblik på at opretholde det nuværende serviceniveau. 
Der afsættes: 
- 6,0 mio. kr. i 2021 og 10,1 mio. kr. årligt på service i 2022-2024 til tilbagerulning af 
effektivisering.

SU40 Besøgsvenner til ældre LGBT+ personer  
Parterne er enige om at forebygge ensomhed blandt ældre LGBT+ personer i København. Der 
afsættes: - 0,3 mio. kr. årligt i 2021-2023 til besøgsvenner til ældre LGBT+ personer. 

SU23 Finansiering af fitnessrum i Nabo Østerbro 
Parterne er enige om at finansiere motionsaktiviteter i Værestedet Nabo Østerbros fitnessrum 
Der afsættes: 
- 0,2 mio. kr. årligt på service i 2021-2024 til fitnessaktiviteter hos Nabo Østerbro.

SU39 Pulje til at imødegå ensomhed blandt ældre på plejehjem 
Parterne er enige om at finansiere en pulje med henblik på at imødegå ensomhed blandt 
beboere på plejehjem. 
Der afsættes: 
- 2,0 mio. kr. årligt på service i 2021-2024 til finansiering af puljen.

SU12 Etablering af parplejehjem 
Parterne er enige om, det skal være lettere for ældre par at fortsætte samlivet, når tiden er 
inde til at flytte på plejehjem. Derfor skal der i Københavns Kommune etableres et plejehjem, 
hvor en stor andel af boligerne er målrettet par med henblik på at understøtte, at ældre, 
som har delt deres liv med hinanden, også har mulighed for fortsat at bo sammen på plejehjem 
– også selvom det alene er den ene part, der har et plejebehov. 

Plejehjemmet skal have en samlivsprofil, som skal give bedre muligheder for at raske ægtefæller 
kan tage del i deres partners liv på plejehjemmet og samtidig skabe fællesskaber 
med de andre ægtefæller på tværs af boligerne. 

SU21 Forsøg med demensvenlig bydel i Vanløse 
For at støtte op om demensramte borgeres mulighed for at leve et meningsfuldt liv og forblive 
en del af lokalsamfundet er parterne enige om at iværksætte et forsøg med en demensvenlig 
bydel i Vanløse over en 3 år lang periode. Bydelen skal opleves som tryg og inkluderende 
for borgere med demens. 
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Der afsættes: - 1,1 mio. kr. årligt på service i 2021-2022 og 1,3 mio. kr. i 2023 til 
projektmedarbejdere, kampagnemateriale og borgermøder. - 0,1 mio. kr. årligt på service i 
2021-2022 til uddannelse af frivillige og samarbejdspartnere. - 0,5 mio. kr. på anlæg i 2021 til en 
pulje til byrums- og boligforbedringer. 

SU01 Stigende antal borgere og udgifter til specialiseret rehabilitering 
I 2020 har der været en kraftig stigning i antallet af borgere, som visiteres til specialiseret 
rehabilitering. Aftalens parter er enige om at dække disse forventede merudgifter i 2021 og følger 
udviklingen tæt. 
Der afsættes: 
- 10,0 mio. kr. på service i 2021 til køb af pladser på eksterne institutioner.

SU02 Tilpasning af kapacitet på ældreområdet som følge af den demografiske udvikling 
Antallet af ældre i kommunen stiger, og det betyder, at der skal bygges flere plejeboliger 
end forventet. Samtidig er der sket tidsmæssige forskydninger i lukninger og åbninger af 
plejeboliger.  
Parterne noterer sig, at der er behov for flere midler til at realisere Sundheds-og 
Omsorgsforvaltningens Moderniseringsplan 2 for byens plejeboliger, og er enige om at 
afsætte midler til at dække de øgede udgifter, så dækningsgrad og serviceniveau for plejeboliger 
opretholdes frem til 2025. 
Der afsættes: 
- 16,2 mio. kr. samlet på service i 2021-2025 til leje af servicearealer.
- 1,7 mio. kr. på anlæg i 2024 til montering af servicearealer.
- 21,3 mio. kr. samlet på finansposter i 2023-2025 til indskud i landsbyggefonden 
samt beboerindskudslån.

Parterne er derudover enige om, at Sundheds- og Omsorgsforvaltningen med inddragelse 
af Økonomiforvaltningen skal udarbejde forslag til plejeboligplan for 2025 og frem med 
henblik på en aftale, som kan indgå i Budget 2022. Heri vil bl.a. indgå eventuelle behov for 
aktivitetspladser, midlertidige opholdspladser, klinikker til omsorgstandpleje samt ændring på 
størrelsen af plejeboliger og servicearealer. 

SU03 Fortsættelse af træningsindsats fra Sundhedsaftale 2015 - 2018 
Parterne er enige om, at Københavns Kommune skal leve op til sundhedsaftalen med Region 
Hovedstaden. Det indebærer bl.a., at kommunen fortsat tilbyder træningsforløbet 
GLAD, som er målrettet borgere med artrose. 
Der afsættes: 
- 2,2 mio. kr. årligt på service i 2021 og frem til videreførelse af træningsforløbet
GLAD.

SU04 Styrket hygiejneindsats i SUF i forbindelse med COVID-19 epidemien 
Tidshorisonten for COVID-19 er endnu uvis. Parterne er derfor enige om at sikre, at Sundheds- 
og Omsorgsforvaltningens institutioner efterlever sundhedsstyrelsens retningslinjer. 
Der afsættes: 
- 3,3 mio. kr. årligt på service i 2021-2024 til to årsværk hygiejnesygeplejersker samt
styrket hygiejneindsats på 65-70 enheder.

SU06 Udvidet indsats for borgere med KOL 
Med Aftale om overenskomst for almen praksis 2018 vil flere KOL-patienter blive flyttet fra 
hospital til almen praksis. Det betyder, at kommunen får brug for større kapacitet til at bevare 
det nuværende serviceniveau. Derudover medfører Økonomiaftale 2016, at kommunerne 
skal tilbyde telemedicinske løsninger til KOL-patienter. Kommunerne skal selv finansiere 
driften. Parterne er enige om at finansiere denne udvidede indsats mod KOL. 
Der afsættes: 
- 1,9 mio. kr. i 2020, 2,9 mio. kr. i 2021, 3,6 mio. kr. i 2023 og 4,0 mio. kr. på service i
2024 og frem til finansiering af Telemedicinsk hjemmemonitorering, yderligere
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KOL-forløb samt ledelses- og udviklingsfunktioner. 

ØK71 Øget belysning ved Kløvermarkens Idrætsanlæg 
Parterne er enige om at afsætte midler til belysning på parkeringspladsen ved Kløvermarkens 
Idrætsanlæg. 
Der afsættes: 
- 1,1 mio. kr. på anlæg i 2021 til belysning.
- 0,1 mio. kr. på service i 2021 og frem til afledt drift.

TM39 Mindre biltrafik i Middelalderbyen 
For at sikre en mere attraktiv bymidte og skabe bedre plads til fodgængere, cyklister og attraktive 
byrum til ophold er parterne enige om at gå videre med projektet om mindre biltrafik 
i Middelalderbyen. 
Der afsættes: 
- 1,0 mio. kr. på anlæg i 2021 til erhvervsanalyser.
- 5,0 mio. kr. på anlæg i 2021 til byrumsforsøg.
- 3,0 mio. kr. samlet på anlæg i 2021-2022 til en byrums- og trafikplan.
- 2,5 mio. kr. på service i 2021 til provenutab i forbindelse med nedlagte p-pladser.
- 2,5 mio. kr. på finansposter i 2021 i mindreudgifter som følge af statslig modregning 
af parkeringsindtægter.

Parterne er enige om, at vejen Ved Stranden skal udgå af arbejdet så Hop On Hop Off busserne 
fortsat kan benytte denne til af- og påstigning ved deres terminal for kanalrundfartsbåde. 
Parterne er derudover enige om, at der som en del af byrums- og trafikplanen skal undersøges 
mulighed for håndhævelse med nummerpladegenkendelse som det sker ved miljøzonen. 

BI01 – Merudgifter til rehabiliteringsmøder 
Parterne er enige om at afsætte midler til dækning af merudgifter vedrørende 
rehabiliteringsmøder. 
Der afsættes: 
- 2,5 mio. kr. på service i 2021 og 2,2 mio. kr. i 2022 og frem til rehabiliteringsmøder.
Parterne noterer sig, at det endelige behov endnu ikke ligger fast, og at et eventuelt 
mindreforbrug tilfalder kassen.

ØK61 Brandrenovering af plejeboliger i De Gamles By 
Parterne er enige om at brandsikre plejeboligerne i Klarahus i De Gamles By. 
Der afsættes: 
- 45,8 mio. kr. samlet på anlæg i 2021-2023 til brandsikring af Klarahus på Agnes 
Henningsensvej 1 og 3.
Parterne er enige om, at finansiering til brandsikring af plejeboligerne i Møllehuset i De Gamles 
By henvises til forhandlingerne om Budget 2022.

SO64 Vejledende rådighedsbeløb for tildeling af enkeltydelser til udsatte borgere 
Parterne er enige om at videreføre bevillingen til at forhøje det vejledende rådighedsbeløb, 
så flere borgere på kontanthjælp, integrationsydelse og førtidspension bliver berettiget til 
økonomiske tilskud i særlige situationer. 
Der afsættes: 
- 5,9 mio. kr. årligt på overførsler i 2021-2024 til videreførelse af det forhøjede vejledende 
rådighedsbeløb.

SO29 Fortsættelse af bevilling til Muhabet 
Muhabet er et selvejende samværstilbud for borgere med sindslidelse og anden etnisk 
baggrund end dansk. Parterne er enige om at afsætte midler til at fortsætte bevillingen til 
Muhabet. 
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Der afsættes: 
- 1,8 mio. kr. årligt på service i 2021-2024 til Muhabet.

TM158 Drift og renhold af offentlige toiletter 
Parterne er enige om at afsætte midler til at fortsætte bevillingen til øget drift og renhold af 
de 27 mest benyttede offentlige toiletter, samt at der kan holdes weekendåbent på toiletterne 
på otte bemandede legepladser. 
Der afsættes: 
- 2,6 mio. kr. årligt på service i 2021 og frem til renhold og drift af 27 offentlige toiletter.
- 0,4 mio. kr. årligt på service i 2021 og frem til at holde weekendåbent på toiletterne på 
otte bemandede legepladser.

SO49 Servicekultur 
Parterne er enige om at styrke sagsbehandlingen til gavn for udsatte og sårbare borgere i 
København. 
Der afsættes: 
- 15,0 mio. kr. årligt i 2022-2024 på service til flere sagsbehandlere på handicapområdet.
- 5,0 mio. kr. årligt i 2021-2024 på service til flere sagsbehandlere til udsatte voksne
og voksne med sindslidelse.
- 5,0 mio. kr. i 2021 og 6,0 mio. kr. årligt i 2022-2024 på service til kompetenceudvikling 
og metoder til borgerinddragelse, herunder samarbejde med FLV på handicapområdet.
- 3,4 mio. kr. årligt i 2021-2024 på service til borgermødespecialister.

BI03 – Stigende ledighed som følge af COVID-19 
Coronakrisen har medført en stor stigning i ledigheden. Derfor anvendes 10 mio. kr. afsat i Budget 
2019 midlertidigt til jobcenterdrift i stedet for virksomhedskonsulenter i 2021. 

Parterne er enige om i Overførselssagen 2020-2021 at vurdere behovet for midlertidigt at 
tilføre yderligere midler til servicerammen til flere samtaler i jobcenteret og til indsatsrammen 
til flere vejlednings- og opkvalificeringsforløb, hvis ledigheden stiger mere end budgetteret. 
Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen og Økonomiforvaltningen udarbejder 
oplæg hertil primo 2021. 

Forretningsudvalgets indledende drøftelser om Budget21 
Forretningsudvalget drøftede på møde den 16. september 2020 indledningsvist budgetaftalen for 
2021, idet der var enighed om, at Ældrerådet har sat sit præg på resultaterne. 

Videre var Forretningsudvalget enigt i, at rådet bør arbejde videre i forhold til, at der sættes ind 
med økonomiske prioriteringer i forhold til bedre normering i weekender og bedre normering om 
natten på plejehjemmene. Herudover var der enighed i Forretningsudvalget om, at 
moderniseringsplanen skal understøtte den omstændighed, at der bliver flere ældre i kommunen. 

BILAG 
• Ældrerådets høringssvar af 26. august 2020 til Økonomiforvaltningen vedrørende Budget 

21.
• Budgetaftalen vedrørende Budget 2021 findes på Københavns Kommunes hjemmeside.

BESLUTNING 
Ældrerådet var enigt i, at det er en god budgetaftale, hvor flere af Ældrerådets budgetønsker – og 
øvrige områder, som rådet har arbejdet med – er afspejlet i aftalen.  
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Videre var der enighed om, at det der ikke er lykkedes i denne omgang, må rådet arbejde videre 
med næste gang. 

5. Forberedelse af Ældrerådets møde med det stående politiske Teknik- og Miljøudvalg 
den 5. oktober 2020
v/ Peder Blom (drøftelses- og beslutningspunkt)

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet drøfter møde med det stående politiske Teknik- og Miljøudvalg den 5. oktober 
2020, kl. 15.00-15.45 i festsalen på Rådhuset.

BAGGRUND 
På møde den 26. august 2020 besluttede Ældrerådet, at rådet den 30. september 2020 drøfter og 
forbereder mødet med det stående politiske Teknik- og Miljøudvalg.  

Der var oprindeligt planlagt møde mellem Ældrerådet og det stående politiske Teknik- og 
Miljøudvalg den 16. marts 2020, men dette møde blev aflyst pga. Covid-19. Der er således allerede 
aftalt en dagsordenen for mødet. Dagsordenen er vedhæftet som bilag, og det bemærkes, at 
mødematerialet også er sendt til Ældrerådet den 16. september 2020. 

Mødet med det stående politiske Teknik- og Miljøudvalg finder sted den 5. oktober 2020 kl. 
15.00-15.45 i festsalen på Rådhuset. 

Til orientering har følgende medlemmer tilmeldt sig mødet med det stående politiske Teknik- og 
Miljøudvalg den 5. oktober 2020 kl. 15.00-15.45:  

Kirsten Nissen, Lene Pearlman, Steen Jeppson, Torben Morten Lund, Eleonora Lewandowski, Arvin 
Storgaard, Peder Blom, Merete Raaschou, Lise Helweg, Joan Jensen, Arne Bjørn Nielsen, Jette 
Ruth Nielsen og Birthe Mørch. 

BILAG 

• Dagsordenen samt mødemateriale til møde med Teknik- og Miljøudvalget den 5. oktober 
2020 (Baggrundsnotat om gang som transportform og Baggrundsnotat om almene 
boliger til seniorer).

BESLUTNING 
Ældrerådet tog orienteringen til efterretning, idet der var enighed om, at det primære med mødet 
er at skabe en god samarbejdsrelation i forhold til det stående politiske Teknik- og Miljøudvalg. 

Indtil videre har 16 ældrerådsmedlemmer tilmeldt sig mødet. 

6. Forberedelse af fællesmøde med Sundheds- og Omsorgsudvalget den 29. oktober 
2020
v/Kirsten Nissen (drøftelses- og beslutningspunkt)
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INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet drøfter fællesmøde med Sundheds- og Omsorgsudvalget den 29. oktober 2020, 
og at dette sker med udgangspunkt i de bemærkninger og in put, som rådet indtil videre er 
kommet med, og som er tematiseret i vedhæftede rammeforslag.

2. at Ældrerådet beslutter, at rådets formand indledningsvis fremlægger rådets to mødeemner 
på fællesmødet.

BAGGRUND 
Ældrerådet godkendte på møde den 26. august 2020 følgende to emner til fællesmødet med 
Sundheds- og Omsorgsudvalget den 29. oktober 2020: 

➢ Afledte dilemmaer fra Covid-19 nedlukningen

➢ Hvad mener Ældrerådet er den vigtigste udvikling for ældre, der har brug for hjælp

Det blev videre aftalt på mødet i Ældrerådet den 26. august 2020, at fagudvalgene skulle arbejde 
videre med emnerne med henblik på drøftelse på møde i Ældrerådet den 30. september 2020.  

Formandskabet har på baggrund af Ældrerådets indledende drøftelser, sammenskrevet de 
forskellige tilkendegivelser i et rammeforslag. Rammeforslaget er inddelt i temaer, og 
Forretningsudvalget foreslår, at rammeforslaget danner baggrund for Ældrerådets drøftelser 
vedrørende fællesmødet. 

Det bemærkes, at fællesmødet den 29. oktober 2020 finder sted kl. 13.30-14.30 på Scandic 
Copenhagen, Vester Søgade 6.  

Af hensyn til den praktiske tilrettelæggelse af mødet, bedes Ældrerådet snarest muligt melde 
tilbage til sekretariatet med oplysning om, hvorvidt det enkelte ældrerådsmedlem ønsker at 
deltage i fællesmødet. 

BILAG 
• Rammeforslag vedrørende fællesmødet den 29. oktober 2020.

BESLUTNING 
Ældrerådet drøftede fællesmødet den 29. oktober 2020 og besluttede, at rammeforslaget danner 
baggrund for rådets oplæg. Videre blev det aftalt, at Ældrerådets formand, Kirsten Nissen, 
fremlægger rådets oplæg. 

Hele Ældrerådet er inviteret til fællesmødet, og sekretariatet skriver ud til rådet med henblik på 
endelig tilmelding til mødet. 

7. Evaluering af Ældrerådets temadrøftelser
v/Kirsten Nissen (drøftelses- og beslutningspunkt)

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 
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1. at Ældrerådet evaluerer processen med temadrøftelserne, som rådets fagudvalg på skift har
varetaget på møderne i Ældrerådet.

BAGGRUND 
For at øge debatmuligheden og vidensdeling på møderne i Ældrerådet, besluttede rådet i 
tilknytning til et seminar i 2018, at de forskellige fagudvalg på skift holder oplæg om arbejdet i 
fagudvalgene, herunder orienterer om de områder, som udvalgene har særskilt opmærksomhed 
på m.v.  

Videre besluttede Ældrerådet, at processen med rådets oplæg og temadrøftelser afsluttes med en 
samlet evaluering i rådet. 

Forretningsudvalget indstiller med henvisning hertil, at Ældrerådet evaluerer processen med 
fagudvalgenes temadrøftelser i forhold til, om vurderingen i rådet er, at temadrøftelserne fx har 
øget eller bidraget til:  

➢ Den gode debat på møderne

➢ Vidensdelingen

➢ Kendskabet til, hvordan udvalgene arbejder med sagerne

➢ Kendskab til, hvilke emner udvalgene har særskilt fokus på

➢ Ny inspiration til fagudvalgene på baggrund af de bemærkninger og in put, som
temadrøftelserne har givet anledning til.

Forretningsudvalget drøftede indledningsvist temadrøftelserne i Ældrerådet på møde den 16. 
september 2020, idet følgende blev tilkendegivet: 

- Rigtig givende og godt med indblik i andre udvalg, og hvordan de arbejder

- Giver overvejelser og refleksioner i forhold til egne udvalg

- Bør anbefale det nye Ældrerådet at fortsætte med at arbejde med skiftede temaoplæg
på ældrerådsmøderne

- Oplæggene er en prioritering - det tager tid at forberede - men det er det hele værd for
Ældrerådet

- Mulighed for at se bag det der foregår i udvalgene

- Overveje om det giver mening at ændre formen sådan, at der arbejdes med ét tema på
et helt ældrerådsmøde, og ikke kun to timer

- Det skaber mere enighed i rådet i forhold til, hvad der skal arbejdes videre med,
herunder fx i forhold til budgetforslag

- Viser at Ældrerådets og udvalgenes arbejde gør en forskel.
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BESLUTNING 
Der var enighed i Ældrerådet om, at processen med temaoplæg havde været rigtig god og 
givende.  

Videre blev der givet udtryk for følgende vedrørende temaoplæggene: 

• at temaoplæggene kan bruges til politikudvikling.

• at forvaltningerne kan inviteres med, så man udvikler sammen og samarbejder.

• at der kan holdes temamøder ud over de ordinære møder, hvor der er flere udvalg, som 
holder oplæg – eventuelt sammen med forvaltningerne.

• at de drøftelser og diskussioner, der ligger forud for fagudvalgenes oplæg, er meget 
givende.

• at temaoplæg som metode skal indgå i Ældrerådets ”Ti gode råd til et nyt Ældreråd”.

8. Udsættelse af 3-bymødet den 8. oktober 2020 
v/Lene Pearlman (orienteringspunkt)

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning.

BAGGRUND 
Malmö Centrala pensionärsråd meldte den 26. august 2020 afbud til 3-by mødet grundet 
Covid-19 situationen med følgende hilsen:  

” Hej! Hoppas ni har det bra trots corona-epidemin. Vi i Malmö är inte så hårt drabbade som de är 
på vissa andra ställen i Sverige, som väl är. Dessvärre måste vi meddela att vi inte kan delta i årets 
Trebymöte.  
Våra ledamöter i rådet är över 70 år, och enligt de svenska rekommendationerna ska de vara noga 
med att hålla social distans. Dessa restriktioner hindrar vårt deltagande, även om vi blir färre än 50 
personer. Vi hoppas att det snart finns ett vaccin som fungerar, inte minst för att det ger oss 
möjlighet att träffas kommande år. 
Vi ser fram emot att träffas igen! 
Med vänlig hälsning 
Ingela Löfqvist-Kressander 
Ansvarig tjänsteperson Malmö Centrala pensionärsråd” 

På baggrund heraf, og efter aftale med arbejdsgruppen der tilrettelægger 3-bymødet og 
Ældrerådets formandskab, er arrangementet blevet udsat til det igen er hensigtsmæssigt at 
mødes fysisk. Dette er meddelt Ældrerådet, Frederiksberg Ældreråd og Malmö Centrala 
pensionärsråd den 4. september 2020.  

Indtil det igen er hensigtsmæssigt at mødes har Ældrerådet opfordret til, at rådene i den 
mellemliggende periode holder kontakten ved lige. Det bemærkes, at det fortsat er Københavns 
Ældreråd der forestår 3-bymødet, når dette holdes næste gang. 
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BESLUTNING 
Ældrerådet tog orienteringen til efterretning, idet Lene Pearlman orienterede om status på det 
arbejde, som arbejdsgruppen vedrørende tilrettelæggelse af 3-bymødet havde lavet, og hvor det 
nye Ældreråd kan vælge at tage det op igen, til næste år. 

9. Status vedrørende Ældrerådets indstilling om ændring af Københavns Ældreråds 
vedtægt
v/Kirsten Nissen (orienteringspunkt)

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning.

BAGGRUND 
Ældrerådet besluttede i forlængelse af rådets seminar i efteråret 2019 at indstille til 
Borgerrepræsentationen, at rådets vedtægt ændres sådan, at det fremgår at relevante politiske 
udvalg mødes én gang årligt med Ældrerådet.  

Ældrerådet afventer for indeværende en tilbagemelding fra Borgerrepræsentations sekretariat i 
forhold til den videre proces.  

BILAG 
• Ældrerådets vedtægtsforslag.
• Indstilling vedrørende vedtægtsændringen.
• Følgebrev til Borgerrepræsentationens sekretariat.

BESLUTNING 
Ældrerådet tog orienteringen til efterretning. 

10. Orientering om møde den 3. september 2020 i valgbestyrelsen vedrørende 
ældrerådsvalget
v/Peder Blom (orienteringspunkt)

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet tager orientering til efterretning.

BAGGRUND 
Valgbestyrelsen vedrørende ældrerådsvalg 2020 holdt sit 2. møde den 3. september 2020, og 
referat af mødet er vedhæftet dagsordenen. 

Det blev aftalt, at valgbestyrelsen mødes igen den 14. december 2020, hvor fokus vil være på 
evaluering af ældrerådsvalget. 
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BILAG 
• Referat af møde den 3. september 2020 i valgbestyrelsen vedrørende ældrerådsvalg 2020.

BESLUTNING 
Ældrerådet tog orienteringen til efterretning. 

11. FN’s Internationale Ældredag den 1. oktober 2020 
v/Kirsten Nissen (orienteringspunkt)

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning.

BAGGRUND 
Emnet for FN’s Internationale Ældredag den 1. oktober 2020 er denne gang ”Forandrer pandemier 
synet på alder og aldring?”  

Ældrerådets formand har i lighed med de seneste år lavet et debatindlæg i forbindelse med 
ældredagen. Det bemærkes, at debatindlægget vil blive bragt i Politiken. 

BESLUTNING 
Ældrerådet tog orienteringen til efterretning, idet Kirsten Nissens debatindlæg vil blive sendt til 
Ældrerådet. 

12. Orientering fra Danske Ældreråds bestyrelse
v/Kirsten Nissen (orienteringspunkt)

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet tager orientering om bestyrelsesarbejdet i Danske Ældreråd til efterretning.

BAGGRUND 
Ældrerådets medlem af bestyrelsen for Danske Ældreråd orienterer hver måned om seneste nyt 
i bestyrelsens arbejde.  

BESLUTNING 
Kirsten Nissen orienterede om Danske Ældreråds bestyrelses beslutning om at aflyse 
repræsentantskabsmøde og ældrepolitisk konference den 24. november 2020, grundet Covid-19 
situationen. 

Kirsten Nissen oplyste i denne sammenhæng, at repræsentantskabets stillingtagen til regnskab for 
2019 vil kunne eftersendes i 2021.   
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Videre oplyste Kirsten Nissen, at Danske Ældreråd afholder næste repræsentantskabsmøde og 
ældrepolitisk konference den 10. og 11. maj 2021. 

Desuden oplyste Kirsten Nissen, at Danske Ældreråds temadage i oktober gennemføres som 
planlagt, eftersom deltagerantallet her er begrænset til under 50 deltagere. 

Herudover orienterede Kirsten Nissen om Ældretopmødet, hvor Danske Ældreråd er 
repræsenteret ved sekretariatschef Trine Toftgaard Lund. 

13. Orientering fra sekretariatet
Sekretariatet holdt oplæg om ”Det gode virtuelle møde”, idet Ældrerådet aftalte, at medlemmerne 
fremadrettet mødes i den virtuelle verden fem minutter før et møde starter.

14. Eventuelt
Anne Marie Bossen Aarøe efterspurgte en fælles samtale i Ældrerådet i forhold til det 
igangværende ældrerådsvalg, og Ældrerådet havde i forlængelse heraf en drøftelse af 
genopstilling til rådet m.v.

Eleonora Lewandowski foreslog, at rådet får en rundvisning på Rådhuset. 

Anders Lund oplyste, at han havde modtaget en henvendelse fra DGI om en undersøgelse af, hvad 
der sker med borgere, der stopper med genoptræningsforløb. Anders Lund deltager i mødet 
herom. 

Birthe Mørch orienterede om Kultur- og Fritidsudvalgets møde på Hovedbiblioteket med en 
konsulent fra Kultur- og Fritidsforvaltningen vedrørende en kommende undersøgelse af brugen af 
den gratis ordning ”Biblioteket kommer”. Birthe Mørch oplyste, at udvalget havde gjort særskilt 
opmærksom på hjemmeplejen, plejehjemmene og pop up biblioteker. 

Merete Raaschou orienterede om Aktive Ældre på Nørrebros orienteringsmøde om 
ældrerådsvalget. 

15. Oplæg v/centerchef Clea Hinrichsen, Sundheds- og Omsorgsforvaltningen, om 
tilsynskoncept m.v. samt borger-/pårørenderåd i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 
(Kl. 13.30-14.30)
v/centerchef Clea Hinrichsen, Sundheds- og Omsorgsforvaltningen
(orienteringspunkt)

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning.

BAGGRUND 
Det blev aftalt på møde i Ældrerådet den 26. august 2020, at Sundheds- og 
Omsorgsforvaltningen inviteres til at holde oplæg om tilsynskonceptet på møde i Ældrerådet den 
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30. september 2020. Tilsynskonceptet er sendt til hele Ældrerådet i forlængelse af mødet i 
Ældrerådet.

Centerchef Clea Hinrichsen, Sundheds- og Omsorgsforvaltningen, er herefter inviteret til at holde 
oplæg om tilsynskonceptet for Ældrerådet den 30. september 2020 i tidsrummet kl. 13.30-14.30. 
Ligeledes vil Clea Hinrichsen orientere Ældrerådet om borgerrådene og borgerinddragelse i 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen. 

BESLUTNING 
Ældrerådet tog høringsprocessen vedrørende tilsynsrapporterne, til efterretning. 

16. Briefing om Covid-19 situationen v/Direktør Jakob Krogh, Sundheds- og 
Omsorgsforvaltningen (orienteringspunkt) kl. 14.40-15.00

INDSTILLING 

Forretningsudvalget indstiller: 

1. at Ældrerådet tager orienteringen til efterretning.

BAGGRUND 
Direktør i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen, Jakob Krogh, vil på mødet give Ældrerådet en 
briefing om status på Covid-19 situationen i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen. 

Jakob Krogh deltager i mødet kl. 14.40-15.00. 

BESLUTNING 
Ældrerådet tog orienteringen til efterretning. 


